

deal to offer in dealing with complex scientific issues. Their contributions are bound to be different but valuable nevertheless. The contributions of wise counsel to a harmonious community cannot be replaced by nuclear physics. Old people deserve to be treated respectfully and not dismissed as senile even if their mental acuteness has declined. For one thing, it was their labour and their sacrifices which produced much of the infrastructure of capital which contributes to the high standard of living enjoyed by the nation.

The respectful treatment of the elderly is not entirely a question of compassion, altruism or filial duty. It may happen that in the foreseeable future the older generations will be able to make their demands on society felt more effectively than at present. The question here is how well and how quickly the elderly will be able to organize themselves as a cohesive political force. It will be recalled that there are currently something over 2 million Canadians aged 65 and over. It is anticipated that this number will grow to 3.4 million by 2001 and in the following decades will grow with great rapidity. The elderly have important common bonds and the potential is there for formidable political power. The organization of retired or elderly people at present appears to be rudimentary or fragmented but one can visualize associations of the elderly in the future which will be a political force of consequence. The elderly often have both leisure and motivation and with skillful organization could form a strong political bloc.

The experience of the United States is instructive. The organization of the elderly or the retired seems to have moved faster than in Canada. In consequence, the political influence of the elderly in the United States is a force to be reckoned with. There are a number of mature organizations who can make their wishes felt. Two of them alone, the American Association of Retired Persons and the National Retired Teachers Association had a combined membership of over 12 million in mid-1979. There is every indication that the political power of such groups will increase with each passing year.

Conclusions

Your Committee concluded

1. that the provision of expert and dispassionate counselling services relating to legal, financial, health and family problems to the retired elderly is valuable and should be one of the primary aims of those providing social services to old people;

2. that the federal New Horizons program has made a useful contribution to the lives of older people and should be continued;

3. that one of the goals of social policy respecting the elderly should be to enable them to remain in their own homes and out of institutions to the maximum extent possible;

4. that the elderly are a valuable addition to the manpower resources of the country and special efforts should be made to use their talent and experience;

5. that the elderly should be better organized in their own interest.

beaucoup à offrir pour régler des questions scientifiques complexes. Néanmoins, bien que leur contribution soit différente, elle n'en est pas moins valable. On ne peut substituer la science nucléaire à la sagesse dans l'édification d'une société harmonieuse. Les personnes âgées ont le droit d'être traitées avec respect et de ne pas être considérées comme séniles sous prétexte que leurs facultés mentales déclinent. Après tout, ce sont les vieillards qui, par leur labeur et leurs sacrifices, ont créé la majeure partie de l'infrastructure économique qui contribue au niveau de vie élevé de notre nation.

Le respect des vieillards ne repose pas que sur la compassion, l'altruisme ou le devoir filial. Il est possible que dans un avenir prochain, les générations âgées soient en mesure de manifester plus fermement leurs besoins qu'à l'heure actuelle. La question qui se pose est de savoir dans quelle mesure et en combien de temps ils pourront constituer une force politique cohérente. N'oublions pas qu'il y a actuellement au Canada quelque 2 millions de personnes âgées de 65 ans et plus. Leur nombre devrait atteindre 3.4 millions en l'an 2001 et il continuera de s'accroître à un rythme rapide. Les personnes âgées ont beaucoup de liens communs et suffisamment de moyens pour constituer une puissance politique formidable. Bien qu'à l'heure actuelle elles semblent organisées de façon rudimentaire et fragmentée, on peut déjà prévoir qu'elles formeront à l'avenir des associations influentes. Elles disposent d'ailleurs pour cela du temps et de la motivation nécessaires.

L'expérience des États-Unis à cet égard est instructive. Il semble en effet que les retraités s'y sont organisés plus rapidement qu'au Canada et qu'ils exercent dans leur pays une influence politique non négligeable. Un certain nombre de ces organisations, qui ont fait leurs preuves, sont à même de se faire entendre; deux d'entre elles, l'*American Association of Retired Persons* et la *National Retired Teachers Association* regroupaient quelque douze millions de membres en 1979. Tout indique que la puissance politique de ces groupes ira croissant d'année en année.

Conclusions

Le Comité conclut:

1. que les services d'orientation professionnelle assurés sans distinction aux vieillards, relativement aux questions juridiques, financières, à la santé et aux problèmes familiaux, sont très utiles et devraient constituer la principale préoccupation des responsables des services sociaux;

2. que le programme fédéral Nouveaux horizons qui a contribué à améliorer notablement la vie des personnes âgées, devrait être maintenu;

3. que la politique sociale relative aux personnes âgées devrait viser notamment à permettre aux intéressés de conserver leur logement et à leur éviter, autant que possible, le séjour en institution;

4. que, vu l'apport précieux que représentent les vieillards dans le monde du travail, on s'efforce tout particulièrement de mettre leurs talents et leur expérience à contribution;

5. que les personnes âgées devraient, (dans leur propre intérêt) être mieux organisées.